
38   شماره 214   دی  99

مدیر عامل صندوق پنبه پیش بینی کرد سال آینده بخش بیشتری به کشت این 
محصول اختصاص پیدا خواهد کرد.

 محمدحسین کاویانی با اشاره به اینکه برداشت پنبه در استان های گلستان و 
اردبیل به پایان رسیده است، گفت: »طبق روال همه ساله برداشت پنبه تا اواخر 
بهمن ادامه دارد چراکه هم اکنون برداشت در سایر استان ها به 50 درصد رسیده 

است.«
 به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، او با اشاره به اینکه اداره کل پنبه وزارت جهاد 
کشاورزی آمار دقیقی از تولید و واردات اعلام نکرده است، افزود: برآورد ها حاکی از 

آن است که تاکنون 30 تا 35 هزار تن پنبه تصفیه شده برداشت شده باشد.
 کاویانی با اشاره به اینکه بازار پنبه داخل در رکود به سر می برد، بیان کرد: با توجه 
به تعطیلی یک ماهه در بخش های مختلف صنعت ناشی از بیماری کرونا، بازار در 
رکود به سر می برد.  مدیرعامل صندوق پنبه در ادامه از کاهش قیمت پنبه در بازار 
خبر داد و گفت: قیمت کنونی هر کیلو پنبه برحسب کیفیت و رقم از 29 تا 39 هزار 
تومان است.از ابتدای سال 20 هزار تن پنبه وارد شده است به طوری که این روز ها 
مقداری پنبه از ازبکستان، تاجیکستان و آذربایجان وارد کشور شده و در اختیار صنایع 
نساجی قرار می گیرد.« کاویانی با بیان اینکه یک هزار تن پنبه در کارخانه های 
پنبه پاک کنی بیشتر باقی نمانده است، گفت: »با توجه به استقبال صنعت نساجی 
پیش بینی می شود تا پایان ماه پنبه باقی مانده به فروش برسد.  این مقام مسوول 
تصریح کرد: با وجود افزایش قیمت پنبه نسبت به سال قبل انتظار داریم سطح 

زیرکشت این محصول در سال آینده افزایش یابد تا از میزان واردات کاسته شود.

پیش بینی افزایش کاشت پنبه

با کاهش 93  ایران  به  ترکیه  از  آماده  در یک سال گذشته صادرات پوشاک 
درصدی مواجه بوده است. وزارت بازرگانی ترکیه خبر از کاهش 93.18 درصدی 

واردات پوشاک ایران از ترکیه داده است.
به گزارش عصرایران، صادرات پوشاک آماده از ترکیه به ایران از ژانویه تا اکتبر 
2020 با کاهش 93.18 درصدی نسبت به مدت مشابه سال 2019 مواجه بوده 
است. در این فاصله زمانی تنها9.6 میلیون دلار پوشاک از ترکیه به ایران صادر 

شده است.

 طبق اعلام وزارت بازرگانی ترکیه در اکتبر سال 2020 ، پوشاک آماده به ارزش 
1.6 میلیون دلار به ایران صادر شده است که 5.99 درصد کمتر از ماه مشابه 

سال گذشته است. 
صادرات پوشاک آماده از ترکیه به بازارهای خارجی در 10 ماه ابتدایی سال 
2020، 5.8 درصد در مقایسه با مدت مشابه سال 2019  کاهش یافته و به رقم 

13.9 میلیارد دلار رسیده است.
 به گفته وزارت بازرگانی ترکیه، صادرات پوشاک ترکیه 10.3 درصد از کل 

صادرات این کشور را برای مدت زمان ذکر شده تشکیل داده است.
 در اکتبر سال 2020 ، ترکیه پوشاک آماده به ارزش بیش از 1.8 میلیارد دلار به 
بازارهای بین المللی صادر کرده که 19.6 درصد بیشتر از ماه مشابه 2019 است. 
این میزان صادرات، 10.7 درصد از کل صادرات خارجی ترکیه در ماه اکتبر بوده 
است. طی 12 ماه گذشته )از اکتبر 2019 تا اکتبر 2020( ، ترکیه پوشاک آماده به 

ارزش بیش از 16.8 میلیارد دلار به خارج از کشور صادر کرده است.
 صنعت پوشاک یکی از صنعت های اصلی و رو به توسعه ترکیه است و از زمان 
شدت یافتن تحریم های آمریکا علیه ایران و محدود شدن ارتباطات مالی ایران با 
جهان خارج، بسیاری از برندهای خارجی تولید پوشاک بازار ایران را ترک کرده و 

به جای آن برندهای تازه تاسیس داخلی بازار ایران را در اختیار گرفته اند.

کاهش ۹3 درصدی واردات پوشاک از ترکیه
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کارخانه نساجی پارسیلون خرم آباد که روزی نماد بخش صنعت استان لرستان بود 
بعد از گذشت 10 سال بلاتکلیفی به منطقه ویژه اقتصادی تبدیل می شود.

کارخانه تولید نخ پارسیلون با وسعت 100 هکتار و بزرگترین کارخانه تولید نخ در 
خاورمیانه بود که متشکل از بخش های مختلف کارخانجات و تأسیسات آب رسانی 
و تصفیه آب ها و فاضلاب های صنعتی، نیروگاه برق در دو خط هرکدام به ظرفیت 
تولید شش مگا وات، بوستان ها و فضای سبز متنوع، منازل مسکونی مشرف به 
کارخانه، مهمانسرای بسیار زیبا، سیستم های تهویه و انتقال چیپس، انبار های بزرگ، 

زمین های قابل کشت، کارگاه های مکانیکی و الکتریکی بوده است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان،  واگذاری این کارخانه به بخش خصوصی، 
مشکلات ناشی از واردات مواد اولیه و گران شدن سه برابری آن ها روند افول تولید 
را فراهم کرد. این در حالی است که از این کارخانه حدود 400 کارخانه زیردستی 

تغذیه شده که 1700 نفر به طور مستقیم یا غیرمستقیم از آن بهره مند می شدند.
بخش  مدیریت  گفت:  لرستان  صنعت  نساجی  صنایع  کارشناس  جهانی،   
خصوصی، کارخانه پارسیلون را که تولید روزانه 12 هزار تن نخ نایلون و 24 هزار تن 
نخ تکسچره در کارنامه خود داشت و صادر کننده محصولات به کشور های ترکیه، 

ایتالیا، کره و مصر بود منجر به تعطیلی این کارخانه در اسفندماه سال 1389 شد.
 جناب، مدیر کل جذب و حمایت از سرمایه گذاری استانداری لرستان اظهار کرد: در 
قالب فرایند اصل 44، این کارخانه در سال 1382 به محموعه سرمایه گذاری واگذار 
شد. او گفت: پس از تعطیلی کارخانه، با پیگیری ستاد تسهیل و رفع موانع تولید و 

مسئولان استان، سرمایه گذار این کارخانه خلع شد.
 سرمایه گذار و خریداران که توانایی مالی خرید این کارخانه را نداشتند و حدود 23 
میلیارد تومان بدهی آن را به عهده گرفته و 493 میلیون تومان را نقدأ پرداخت 
کردند و طبق قرارداد بنابه اصل پرداخت قسط های بانکی درطی 16 قسط، نه تنها 

این امر میسر نشد، بلکه با دریافت ده ها میلیارد تومان تسهیلات، منجر به ایجاد 
بدهی های طولانی مدت به سیستم بانکی شدند.  جناب، مدیر کل جذب و حمایت 
از سرمایه گذاری استانداری  اظهار کرد: کارخانه پارسیلون به یک کنسرسیوم سه 

گانه بانک هایی با طلب بیشتر تبدیل می شود.
 خورشید زاده نماینده کنسرسیوم شرکت پارسیلون  افزود: با تلاش آتیه دماوند، 32 
میلیارد بدهی کارگری پرداخت شد و در زمینه مشکلات کارگری موردی باقی نمانده 
است. او بیان کرد: این کارخانه به منطقه ویژه اقتصادی تبدیل می شود که برای 

انجام مراحل پیش رو نیازمند مجوز شورای نگهبان است.
 خوشبختانه با تلاش دستگاه قضایی مالکیت آن که یک کارخانه مهم و البته قدیمی 
هم بوده به حالت قبل بازگشته است. یعنی به نوعی از چنگال یک بدهکار بانکی 
درآمده و اکنون مدیران آن طرح هایی دارند که سیستم و روش تولید در شرکت را با 

شیوه  و طرح های جدید تغییر دهند تا به خدمت تولید و اقتصاد جامعه درآید.
کارخانه پارسیلون خرم آباد که در کیلومتر 8 جاده خرم آباد واقع است تا قبل از 
واگذاری، 2 هزار کارگر به صورت مستقیم داشت و چیزی حدود 15هزار نفر به 
خرم  پارسیلون  شرکت  می کردند.  کار  کارخانه  این  برای  غیرمستقیم  صورت 
آباد)سهامی عام ( به عنوان بزرگترین تولید کننده الیاف فیلامنت نایلون و گرانول 
پلی آمید 6 در سال 1353 تاسیس شد که در دهه 80 پس از واگذاری به بخش 

خصوصی دچار رکود و بحران شد.
 این شرکت در سال 1363 به بهره برداری رسید و ظرفیت تولید سالانه آن 14 
هزار تن انواع نخ نایلون خام و استرچ و یکهزار تن گرانول پلی آمید 6 اعلام شد. 
محصولات پارسیلون در بخش تکسچر ایزینگ، بافندگی کتن و راشل، گردباف، 
تولید نخ تور ماهیگیری، جوراب بافی و انواع قطعات پلاستیکی مهندسی مورد 

استفاده قرار گرفته است.

کلاف سردرگم نخ های در هم تنیده کارخانه پارسیلون خرم آباد باز می شود؟

بانک مرکزی طی بخشنامه ای به بانک ها و موسسات اعتباری با هدف امکان 
فرصت برای مشمولان قانون تسهیل تسویه بدهی بدهکاران شبکه بانکی که به 
دلایل مختلف از جمله شیوع کرونا از مزایای این قانون بهره مند نشده اند، مواعد مقرر 

در این قانون را تا پایان سال تمدید کرد.
بر این اساس مهلت مندرج در »قانون تسـهیل تسـویه بدهی بدهکاران شبکه 
بانکی کشور« برای اشخاص مشـمولی که تاکنون نتوانسته اند از مزایای قانون 
مذکور بهره مند شوند برای تسلیم تقاضا به مؤسسات اعتباری تا پایان آذرماه سال 
1399، برای مؤسسات اعتباری به منظـور محاسبه مانده بدهی مشتری وفق ضوابط 
ابلاغی بانک مرکزی تا پایان بهمن ماه سال 1399 و برای اشخاص مشمول به 

منظور تسویه نقدی مانده بدهی تا پایان اسفند ماه سال 1399، تمدید می گردد.

مهلت ارائه تقاضای تسویه بدهی بدهکاران بانکی تمدید شد
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بهره مندی صادرکنندگان از محل ورود موقت از خدمات گمرک تا پایان سال 
تمدید شد. به گزارش اکسپورتنا، مدیرکل دفتر مقررات صادرات و واردات وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در نامه ای به دفتر صادرات گمرک ایران اعلام کرد: تا زمان 

تعیین تکلیف و تمهید زیرساختهای لازم برای ثبت آماری ورود موقت و بررسی 
واردات و صادرات انجام شده توسط صادرکنندگان، مهلت بهره مندی این گروه از 
صادرکنندگان از خدمات تجاری و عدم اعمال محدودیت برای ایشان تا پایان سال 
جاری تمدید می شود. سعید عباسپور، مدیرکل دفتر مقررات واردات و صادرات 
گمرک ایران در نامه ای به شامانی، مدیرکل دفتر صادرات گمرک ایران اعلام 
کرد: بر اساس پیشنهادات ارایه شده توسط  اعضای کمیته اقدام ارزی سازمان توسعه 
تجارت ایران، تا زمان تعیین تکلیف و تمهید زیرساختهای لازم برای ثبت آماری 
ورود موقت و بررسی واردات و صادرات انجام شده توسط صادرکنندگان، مهلت 
بهره مندی این گروه از صادرکنندگان از خدمات تجاری و عدم اعمال محدودیت 

برای ایشان تا پایان سال جاری تمدید می شود.
 عباسپور در این نامه از تفویض اختیار و مسئولیت پیگیری ایفای تعهدات ارزی 
صادرکنندگان به وزارت صنعت، معدن و تجارت بر اساس مصوبات یکصد و هفتاد 

و هفتمین جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت خبر داد.

نامه نگاری وزارت صنعت با گمرک در خصوص ثبت آماری ورود موقت

دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی پتروشیمی گفت: مجموع درآمد پتروشیمی از 
محل صادرات و فروش داخلی از سال 92 تا شهریور سال 99، حدود 110 میلیارد 
دلار بوده است. احمد مهدوی ابهری در نشستی خبری با اشاره به روز صنعت 

پتروشیمی، ادامه داد: امروز پیشران اقتصادی کشور صنعت پتروشیمی است.  
به گزارش ایرنا، وی افزود: نفت و خام فروشی ما را به جایی نمی رساند. امروز 
همه اذعان دارند که این صنعت با توجه به منابع هیدروکربوری می تواند اقتصاد را 
نجات داده و از خام فروشی جلوگیری کند.  مهدوی با اشاره به اینکه در سخت ترین 
تحریم قرار داریم، تاکید کرد: بسیاری از محصولات این صنعت به مدت سه ماه 
پیش فروش شده  که نشان دهنده بالایندگی و حرکت ارزشمند است و مدیران این 
صنعت با علم و تدبیر و رصد به این نقطه رسیده اند . این در حالی است که در بقیه 
صنایع کشور رشد چندانی نداریم اما در صنعت پتروشیمی ظرفیت از 68 میلیون تن 

سال گذشته به 85 میلیون تن در سال 99 می رسد.
 وی با تاکید بر اینکه تا پایان سال 1400 به تولید 100 میلیون تن خواهیم رسید، 

خاطر نشان کرد: این در شرایطی است که تحریم هستیم اما توقف وجود ندارد. 
 دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی پتروشیمی ادامه داد: امسال 10 طرح پتروشیمی 
با ظرفیت 17 میلیون تن افتتاح می شود، در سال 1400 نیز 12 طرح دیگر به بهره 

برداری خواهد رسید. 
 به گفته مهدوی، در تولید و صادرات نه تنها توقف نداشتیم که پیشرفت هم ثبت 

شده و 8.2 درصد افزایش داشتیم. 
 وی با بیان اینکه فروش داخل نسبت به سال گذشته 700 هزار تن بیشتر بوده، 

افزود: افزایش فروش داخل، 650 میلیون دلار ارزش داشته است، اما دغدغه ما این 
است که عواید این فروش داخلی به دست مصرف کننده داخلی برسد. 

 مهدوی با اشاره به اینکه در تمام محصولات، عرضه بیشتر بوده و در 8 ماهه سال 
99، معامله در بورس کالا حدود 25 درصد افزایش داشته است، گفت: با وجود 
افزایش معاملات اما بخشی از این خوراک به دست مصرف کننده واقعی نرسیده و 
قرار است پالایش اساسی در سامانه بهین یاب انجام شود تا تولیدکنندگان کاغذی 

حذف شوند. 
 وی به بحث تامین ارز در سامانه نیما اشاره کرد و ادامه داد: در بورس، محصولات 
خود را با ارز نیما می فروشیم، قیمت صادرات نیز با همین نوع ارز محاسبه می شود، 
با این تفاوت که ارز صادراتی با 3 ماه تاخیر به دست ما می رسد، بنابراین فروش 

داخل در اولویت قرار دارد.
 به گفته مهدوی، پت )ماده اولیه تولید بطری های شفاف( 14 درصد نسبت به سال 
98 بیشتر در بورس معامله شده است. همچنین پلی پروپیلن 7 درصد و پی وی سی 
20 درصد افزایش معاملات در بورس داشته اند. وی افزود: برای حذف مشتریان 

کاغذی باید بهین یاب اصلاح شده و قیمت ارز واقعی شود. 
 مهدوی افزود: از سال 97 تا کنون 75 درصد از ارز حاصل از صادرات پتروشیمی 
را در نیما عرضه کردیم و 25 درصد بقیه را به واردات تجهیزات اختصاص دادیم. 
همچنین صادرات ما بین 25 تا 30 درصد صادرات غیر نفتی است اما 40 درصد از 
ارز نیما را تامین کرده ایم.   امسال نیز 73 درصد از ارز صادراتی پتروشیمی از طریق 

نیما به اقتصاد کشور بازگشته است. 

درآمد ۱۱0 میلیارد دلاری صنعت پتروشیمی در 7 سال گذشته
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محمود تولایی در دیدار با جمعی از فعالان اقتصادی شهرستان کاشان تصمیمات 
نامتعارف بانک مرکزی و برخی اعمال محدویت ها را از مهمترین دلایل کاهش 
صادرات فرش دانست و تأکید کرد: این موضوع باعث شده است تا تولیدکنندگان 
فرش که برای صادرات مستقیم عمل می کردند محصولات خود را به واسطه 

بفروشند و آنان فرش را صادر می کنند.
بازرگانی  اتاق  تأسیس  پیشینه و سابقه  به  اشاره  اتاق کاشان ضمن  رئیس 
بازرگانی کاشان  اتاق  تأسیس  از  اظهار داشت: 137 سال  شهرستان کاشان 
می گذرد و در طول این سال ها خدمات مختلفی به فعالان اقتصادی ارائه شده 

است.
به گزارش اتاق کاشان، وی نقش اتاق بازرگانی را نقش مشاور برای سه قوه 
دانست و افزود: تشکل های اقتصادی و صنعتی خصوصی در شهر و کشور و 
فعالیت در حوزه های مختلف اقتصادی از جمله وظایف اتاق بازرگانی است و 
منطقه کاشان نیز با وجود 22هزار واحد صنفی و اشتغال بیش از 95هزار نفر یکی 

از مناطق فعال حوزه اصناف نسبت به جمعیت است.
رئیس کمیسیون مالیات، کار و تأمین اجتماعی اتاق بازرگانی ایران ضمن اشاره به 
فعالیت قابل توجه گمرک شهرستان کاشان ابراز داشت: گمرک کاشان یکی از 
واحدهای فعال در کشور است و از لحاظ نیروی انسانی کمبود ندارد اما متأسفانه 
از نظر زیرساختی در سطح بسیار پایینی قرار دارد که لازم است بیش از پیش به 

آن رسیدگی شود.
وی ضمن اشاره به تخصیص اولیه 20 هکتار زمین به گمرک کاشان و نیز 
واگذاری زمینی در شهرک صنعتی امیرکبیر این شهرستان در مرحله بعد که 
با رایزنی های صورت گرفته محقق شد، ابراز داشت: 70 گمرک در سطح کشور 
وجود دارد در حالی که گمرک کاشان از 15 استان کشور جایگاه بهتری دارد و از 

این رو لازم است تا رسیدگی بیشتری به این واحد صورت پذیرد.
تولایی ضمن اشاره به تولید قابل توجه فرش در منطقه کاشان تصریح کرد: 

کاشان رتبه نخست در تولید فرش ماشینی را دارد و به قطب تولید فرش ماشینی 
کشور شهرت دارد اما با شیوع کرونا و به وقوع پیوستن پیش آمدهای مختلف 
صادرات فرش در سال جاری نسبت به مشابه سال گذشته 10 درصد کاهش 

یافته است.
رئیس اتاق کاشان با بیان اینکه کاهش صادرات فرش باعث شده تا رتبه نخست 
این محصول تحت الشعاع قرار گرفته و میلگرد جایگزین آن شود، افزود: ورق های 
فولادی، لوله های چدنی، عرقیجات و گلاب، داروهای گیاهی، سیم مسی، 
ظروف آشپزخانه، مواد شوینده، ماهی زینتی و کولر آبی از دیگر محصولات 

صادراتی کاشان به بیش از 70 کشور دنیا است.
نماینده ولی فقیه و امام جمعه کاشان گفت: خام فروشی به خارج از کشور باید به 
پایان برسد چراکه تفاوت قیمت یک کالای خام فروخته شده به خارج از کشور با 

محصول فرآوری شده آن تا یک ششم کمتر محاسبه می شود.
آیت الله عباسعلی سلیمانی با اشاره به جایگاه اتاق کاشان در بین صنعتگران 
اظهار داشت: اتاق کاشان حدود 137 سال سابقه تاسیس دارد که خود نشان 
دهنده وجود یک پایگاه کهن و قوی برای حمایت از صنعتگران و بازرگانان است.

نماینده ولی فقیه و امام جمعه کاشان با اشاره به تجربه خود در استان سیستان و 
بلوچستان تصریح کرد: در آن منطقه شیعه و سنی برای پیشرفت و تعالی منطقه 

در حال تلاش بودند که قابل ستایش است.
وی با بیان اینکه جناح بندی های سیاسی نباید وارد مسائل اقتصادی شود، 
خاطرنشان کرد: مسائل اقتصادی باید فراتر از این مسائل باشد چراکه بخش 

زیادی از زندگی و معیشت مردم مربوط به همین مسائل اقتصادی است.
وی با بیان اینکه باید خام فروشی در کشور به پایان برسد، ادامه داد: تفاوت 
قیمت یک کالای خام فروخته شده به خارج از کشور با محصول فرآورده شده 
آن تا یک ششم حتی کمتر نیز می شود و بر این اساس باید زیرساخت ها و 
ظرفیت های لازم برای فرآوری محصولات خام در سطح منطقه کاشان باید 

مستقر شود. 
نماینده ولی فقیه و امام جمعه کاشان در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
استقرار گمرک در کاشان تاکید کرد: گمرک در هر دو بخش صادراتی و وارداتی 
باید در کاشان فعال شود چراکه با تحقق این موضوع علاوه بر اینکه شاهد 
جهش اقتصادی و رونق تولید در منطقه می شویم باعث می شود که موارد 

غیرقانونی کمتر در این بخش اتفاق افتد. 
وی با اشاره به لزوم پیگیری مشکلات صنعتگران توسط اتاق بازرگانی افزود: 
از اتاق بازرگانی می خواهیم تا مشکلات صاحبان صنایع را به صورت مکتوب 
همراه با پیشنهادهایی برای حل این مشکلات ارائه دهند تا در جهت رفع آن 

اقدام شود.

تصمیمات نامتعارف بانک مرکزی موجب کاهش صادرات فرش ماشینی شد
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طبق اعلام معاون فنی گمرک ایران در تازه ترین مصوبات صادر شده، مشکل ترخیص 
کالاهای مشمول مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت در رابطه با زمان، ترخیص 
درصدی کالاهای اساسی و کالاهای قابل ترخیص با ارز متقاضی برطرف شده است.  
مهرداد جمال ارونقی مصوبات جلسه ستاد تنظیم بازار در رابطه با ترخیص کالاهای 
اساسی و نهاده های تولید بر اساس مصوبه آبان ماه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت را 

تشریح کرد.
 این مقام مسئول در گمرک ایران با اشاره به اینکه طی مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت  گمرک ایران مکلف شد تا نسبت به ترخیص کالاهای مشمول مصوبه که دارای 
قبض انبار تا 10 آبان ماه سال جاری هستند اقدام کند گفت: اما با توجه به این که برخی 
کالاها قبل از 10 آبان به گمرک و بنادر رسیده ولی تاریخ صدور قبض انبار آنها بعد از 
این تاریخ ثبت شده بود و یا این که برخی کالاها در تاریخ مقرر به گمرک وارد و قبض 
انبار اولیه آنها نیز قبل از 10 آبان ماه صادر شده بود، ولی در جریان ترانزیت و رسیدن 
به گمرک دیگر تاریخ قبض انبار ثانویه بعد از 10 آبان ماه ثبت شد، امکان ترخیص از 
سوی  گمرک ایران طبق مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت باتاکید بر ترخیص 
کالاهای مشمول قبل از 10 آبان ماه وجود نداشت.  به گزارش ایسنا، وی ادامه داد: از 
این رو در ستاد تنظیم بازار مصوب شد که به جای تاریخ “قبض انبار” تاریخ “ورود” کالا 
برای ترخیص کالاهای اساسی و نهاده های تولید براساس مصوبه ستاد ملاک باشد و 
اگر گمرک احصا کند که تاریخ ورود و تخلیه کالا در گمرک و بنادر قبل از 10 آبان ماه 
امسال است آنگاه نسبت به اعمال تسهیلات مصوبه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 

اقدام می کند.
بازار به موضوع  با دیگر مصوبه ستاد تنظیم  معاون فنی گمرک ایران در رابطه 
ترخیص های درصدی کالا اشاره کرد و گفت: در جریان مصوبات قبلی  قرار بر این بود 
که 90 درصد کالاهای اساسی و تولیدی امکان ترخیص داشته باشند، بر این اساس از 
وزارت صنعت، معدن و تجارت)صمت( خواسته بودیم تا لیست کالاهایی که صاحبان 
آن می توانند طبق مصوبه ستاد تنظیم بازار کالای خود را تا 90 درصد از گمرک ترخیص 
کند اعلام کند تا متقاضی تشریفات بانکی و سایر فرآیند را انجام دهد. از این رو وزارت 
صمت در لیستی حدود 2790 قلم و وزارت جهاد کشاورزی 300 قلم که امکان ترخیص 
به صورت درصدی داشتند اعلام کردند که مشمول گروه 21 تا 24 بود.  وی  بابیان 
اینکه در مورد کالاهای اساسی گروه )1( و آنهایی که از گروه )1( به گروه )2( منتقل 
شده بودند تکلیف مشخص نبود. افزود: براین اساس در جلسه امروز ستاد تنظیم بازار 
مصوب شد که نسبت به ترخیص درصدی کالاهای گروه )1( و آنهایی که از یک  به دو 
منتقل شده اند با اخذ مجوزهای قانونی و در صورت نیاز به عرضه در بازارگاه با دریافت 
مجوز اقدام شود، بنابراین تمامی کالاهای اساسی گروه )1( و )21( نیز امکان ترخیص 
تا 90 درصد را بدون الزام به کد رهگیری و با استفاده از ارز صادراتی یا متقاضی و یا 
تامین ارز توسط بانک مرکزی خواهند داشت. مصوبه دیگر ستاد تنظیم بازار  در رابطه 
با کالاهایی است که امکان ترخیص با ارز متقاضی را طبق مصوبه ستاد هماهنگی 

اقتصادی دولت دارا هستند. 

معاون فنی گمرک ایران در این باره گفت که برخی تولید کنندگان  و صاحبان کالاهای 
اساسی در هنگام ترخیص براساس ارز متقاضی با این مشکل مواجه بودند که بخشی 
از کالای مربوطه در اظهارنامه در لیست اعلامی وزارت صمت جهت مشمولیت مصوبه 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت قرار داشت، اما بخشی از آن در این لیست نبود. وی ادامه 
داد: براین اساس مصوب شد چنانچه حداقل 70 درصد کالای مربوط به یک اظهارنامه 
در لیست وزارت صمت باشد و 30 درصد دیگر در گروه)21( تا)25( قرارداشته باشد  

آنگاه در صورت تقاضای صاحب کالا امکان ترخیص براساس ارز متقاضی وجود دارد.
 ارونقی در مورد مصوبه ستاد تنظیم بازار که به بخشنامه اخیر سازمان راهداری اشاره دارد 
نیز توضیح داد، سازمان راهداری طی بخشنامه ای به استان ها اعلام کرده کالاهایی که 
ثبت سفارش آنها تمام شده و در آستانه ترخیص از گمرک قرار دارند باید صاحب کالا 

نسبت به تمدید ثبت سفارش اقدام کند.
 وی با تاکید بر اینکه بخشنامه سازمان راهداری مغایر دستورالعملی است که در آذرماه 
گمرک ایران برای ترخیص فوری کالاها بدون تمدید ثبت سفارش به گمرکات اجرایی 
ابلاغ کرده بود. گفت:با توجه به این که  بخشنامه گمرک در رابطه با ثبت سفارش به 
استناد دستور وزیر وقت صنعت، معدن و تجارت و البته وزرای قبلی این وزارتخانه و 
همچنین مصوبات سفر معاون اول رئیس جمهور به استان هرمزگان صادر شده و مورد 
تائید بانک مرکزی و نیز سایر دستگاه ها قرار داشت، از این رو بخشنامه مربوط به سازمان 

راهداری لغو شد.
 بر اساس این گزارش، با ابلاغ مصوبات اخیر ستاد هماهنگی اقتصادی دولت و ستاد 
تنظیم بازار، برای رفع موانع ترخیص کالا که در اهم آن حل و فصل مشکلات ارزی 
قرار داشت، مقرر شد که بانک مرکزی تامین ارز ترجیحی کالاهای اساسی فاقد اسناد 
مالکیت، با اولویت اعلامی وزارت صمت انجام دهد، همچنین بانک مرکزی نسبت 
به صدور اعلامیه تامین ارز برای کالاهای اساسی اعتباری با تعهد سه ماهه از زمان 

ترخیص کالا از گمرک )جهت تامین ارز ترجیحی( اقدام کند. 
از سوی دیگر کالاهای اساسی و کالاهای ضروری مورد نیاز واحدهای تولیدی با 
تشخیص و اعلام وزارت صمت دارای قبض انبار تا 10 آبانماه 99، بدون الزام به 
کدرهگیری بانک مرکزی، از گمرکات ترخیص شوند؛ به گونه ای که از تاریخ 10 آبان 
به بعد واردکنندگان بتوانند از رویه های بانکی )ارز نیما(، واردات در مقابل صادرات، برای 
پروانه های صادراتی سال 1398 به بعد، ارز اشخاص، از طریق سامانه جامع تجارت 

)کنترل توسط صمت و بانک مرکزی( استفاده کنند.
 همچنین گمرک ایران نسبت به ترخیص درصدی کالاهای اساسی و نهاده های تولید 
تا سقف 90 درصد که در صف تخصیص یا تامین ارز بانکی باشند اقدام کند و از سویی  
چنانچه ردیف تعرفه مندرج در ثبت سفارش کالا با استنباط گمرک تغییر کند، مشروط 
براین که شرح تجاری کالا تغییر نکند و ردیف تعرفه استنباطی گمرک، جزو ردیف تعرفه 
کالاهای ممنوعه )گروه4( یا اولویت ارزی غیرفعال)گروه 27(، یا ردیف تعرفه کالاهای 
دارای تولید مشابه داخلی نباشد، درخصوص اقلام گروه های 1 و 21، 22، 23 و 24، 

نیازی به اصلاح ثبت سفارش وزارت صمت نخواهد بود.

مشکل ترخیص درصدی و ارز متقاضی حل شد
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سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان گفت: 250 کارگاه دوزندگی 

فعال در بروجرد وجود دارد که تولیدات کارخانجات نساجی را به کالاهای دوخته 
شده تبدیل می کنند و این یک ظرفیت خوب برای لرستان است.

بختیار رازانی، بیان کرد: صنایع نساجی بروجرد به عنوان یک برند ملی با اجرای 
طرح توسعه می تواند لرستان را به قطب صنعت نساجی کشور تبدیل کند.

 به گزارش شاتا،  سرپرست سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان اضافه کرد: 
سرمایه گذاری در بخش نساجی می تواند به اشتغال کمک کند زیرااشتغالزایی 
در صنعت نساجی به مراتب بیشتر از صنایع دیگر است به طوری که پتروشیمی 
لرستان با ان همه تجهیزات و امکانات 400 نفر نیرو جذب کرده ولی نساجی 

بروجرد 900 نفر نیروی فعال دارد.
 رازانی تاکید کرد: اجرای طرح توسعه در نساجی بروجرد ضروری است زیرا به 

ایجاد اشتغال پایدار در لرستان کمک خواهد .

در 9 ماهه سال جاری، 110 میلیون تن کالا به ارزش 52 میلیارد دلار بین ایران 
و کشورهای مختلف جهان مبادله شد که سهم صادرات 85.2 میلیون تن به 
ارزش 25 میلیارد و یکصد میلیون دلار بود. مهدی میراشرفی، رئیس کل گمرک 
ایران با اعلام این خبر گفت: مقایسه صادرات غیرنفتی کشورمان با مدت مشابه 
سال قبل از لحاظ وزن و ارزش به ترتیب 17 و 20 درصد کاهش نشان می دهد.

 به گزارش اکسپورتنا،  وی افزود: این میزان صادرات با توجه به به شرایط ناشی 
از شیوع بیماری همه گیر کووید-19 و تحریم های ظالمانه آمریکا نشانه تلاش 
و همت دست اندرکاران حوزه صادرات و همچنین تولیدکنندگان کشورمان است 
و پیش بینی می شود که در ماه های باقی مانده از سال همچنان به روند افزایشی 

خود ادامه دهد.
 میراشرفی اظهارداشت: مقاصد کالاهای صادراتی ایران در این مدت کشورهای 

چین با 20 میلیون و 600 هزار تن به ارزش 6 میلیارد و 400 میلیون دلار، عراق 
با 20 میلیون و 800 هزار تن به ارزش 5 میلیارد و 900 میلیون دلار، امارات 
متحده عربی با 11 میلیون و 400 هزار تن به ارزش 3 میلیارد و 300 میلیون 
دلار، ترکیه با 5 میلیون و 400 هزار تن به ارزش یک میلیارد و 800 میلیون دلار 
و افغانستان به 5 میلیون و 200 هزار تن به ارزش یک میلیارد و 700 میلیون 
دلار بودند.  رئیس کل گمرک ایران همچنین گفت: سهم واردات از سر جمع 
تجارت خارجی در این مدت به لحاظ وزنی 25 میلیون تن و از حیث ارزش 26 
میلیارد و 800 میلیون دلار بود که نسبت به مدت مشابه سال گذشته از نظر وزن 

یک درصد و از لحاظ ارزش 16 درصد کاهش یافته است.
 میراشرفی تأکید کرد: از میزان 25 میلیون تن کالای وارداتی به کشور 17 
میلیون و 500 هزار تن را کالاهای اساسی تشکیل می دهد و 70 درصد وزن 

واردات را 25 قلم کالای اساسی به خود اختصاص داده است. 
رئیس کل گمرک ایران اظهارداشت: مبدأ کالاهای وارداتی در 9 ماهه سال جاری 
به ترتیب چین با 2 میلیون و 600 هزار تن به ارزش 7 میلیارد دلار، امارات متحده 
عربی با 3 میلیون و 500 هزار تن به ارزش 6 میلیارد و 300 میلیون دلار، ترکیه 
با 3 میلیون و 500 هزار تن به ارزش 3 میلیارد دلار، هند با یک میلیون و 800 
هزار تن به ارزش یک میلیارد و 600 میلیون دلار و آلمان با 911 هزار تن کالا 

به ارزش یک میلیارد و 300 میلیون دلار بوده است.
 وی همچنین گفت: در این مدت 5 میلیون و 200 هزار تن کالا از قلمرو 
کشورمان به کشورهای همسایه ترانزیت شده است که نسبت به مدت مشابه 

سال قبل 10.9 کاهش نشان می دهد.

نقش آفرینی کارخانجات نساجی بروجرد در رفع بیکاری در لرستان

تجارت خارجی کشور به ۵2 میلیارد دلار رسید
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رعایت  و  وآمدها  رفت  کرونا، کاهش  از  ناشی  تعطیلی های  و  محدودیت ها 
افزایش  و  خرید  توان  کاهش  کنار  در  مردم  توسط  بهداشتی  پروتکل های 
بی سابقه نرخ کالاها، شرایط نامساعدی را برای فعالان بازار ایجاد کرده و 
در این مقطع زمانی بی شک تولیدکنندگان پوشاک و البسه زمستانی، یکی از 
متضررترین اصناف کشور هستند. از یک سو بسیاری از فروشندگان از فروش 
نرفتن پوشاک زمستانی به دلیل تعطیلی های دوهفته ای، محدودیت ها و کاهش 
توان خرید مردم گلایه مند هستند و ازسوی دیگر انبار تولیدکنندگان لباس های 
بافت پر از محصولاتی است که قرار بود فروش آنها منجر به رونق زمستانی 
کسب وکار آنها شود؛ اتفاقی که نیفتاد و دست تولیدکنندگان و فروشندگان 

پوشاک را باز هم خالی گذاشت. 
 مجید افتخاری- عضو هیات مدیره اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان 
پوشاک تهران: آنچه به عنوان لباس های بافت در فروشگاه های پوشاک کشور 
دیده می شود، حاصل تولید پارچه های گردباف در صنعت نساجی کشور است 
که چند سالی است در این حوزه در کشور به خودکفایی رسیده و قابلیت رقابت 
با محصولات سایر کشورها را پیدا کرده ایم و این موضوع به حدی چشمگیر بود 
که واردات این کالا را توجیه ناپذیر کرد. باوجود اینکه طی سال های گذشته 
برآورد فعالان این بخش این بود که ما بتوانیم بازارهای خوبی را در تولید و 
فروش پوشاک زمستانی تجربه کنیم، همه گیری ویروس کرونا که از زمستان 

گذشته آغاز شده، همه پیش بینی ها را به هم زد.
درباره بازار فعلی پارچه های گردباف و پوشاک حاصل از آن اگر بخواهیم این 
زنجیره را از پنبه تا توزیع بررسی کنیم، می بینیم که درحال حاضر گلوگاه اصلی 
ما در بخش فروش است، زیرا از یک سو توان خرید مصرف کنندگان کاهش 
پیدا کرده و از سوی دیگر زمان طلایی فروش پوشاک زمستانی که نیمه دوم 
پاییز بوده، از دست رفته است. این اتفاق در شرایطی روی داد که نرخ مواد اولیه 
به شدت افزایش یافت و خریدهایی که امکان انجام آن به شکل وعده ای بود، 
امسال تنها به صورت نقدی آن هم با نرخ ارز 30 تا 32 هزار تومان صورت 
می گیرد. با این حساب کاهش فروش، نقدینگی و تولید را نیز تحت تاثیر قرار 
داد. باتوجه به این شرایط اگر محصول تولیدکننده تابع مد نباشد، باید برای 
فروش آن تا سال آینده صبر کند تا شاید بتواند کالای خود را عرضه کند و اگر 
هم محصول او تابع مد باشد، باید آن را به هر شکل ممکن در حراج های فصلی 

حتی با پایین ترین قیمت به فروش برساند.
در واقع روال به این شکل است که تولیدکنندگان پوشاک زمستانی یک سال 
کار می کنند تا در نیمه دوم فصل پاییز کالای خود را به بازار عرضه کنند اما 
امسال حساب ها در این زمینه نادرست از آب درآمد. در واقع مسئله ای که امروز 
در حوزه نساجی و تولید پوشاک مطرح است، مسئله حمایت از این واحدهایی 
است که برای رسیدن به فروش مطلوب و امکان بقا، باید یک سال در انتظار 
بمانند. نکته دیگر در این حوزه تفکر دولت در زمینه واحدهای تولیدی صنفی 
است که می بینیم باوجود تمام مشکلات دولت همچنان مالیات های خود را از 
تولیدکنندگان مطالبه می کند و این دور از انصاف است. اگر بخواهیم نگاهی 
منطقی به این روند داشته باشیم، بسیاری از دست اندرکاران تولید پوشاک 
معتقدند زمان اعمال محدودیت ها و تعطیلی های کرونایی چندان درست نبود و 
دولت می توانست قرنطینه ها را به زمانی غیر از زمان اوج فروش بازار پوشاک 

انتقال دهد.
حبیب الله شاه کرمی- مدیرعامل شرکت ایران نوبافت: به دلیل آغاز همه گیری 
ویروس کرونا در کشور و تعطیلی هایی که در پی آن حادث شد و همراه شدن 
آن با تورم های 50 تا 60 درصدی، فروش صنایع پوشاک زمستانی به شدت 
کاهش پیدا کرد که این کاهش فروش به تدریج به تمام زنجیره تولید و عرضه 
منتقل شد. امروز پوشاک در ردیف 3 کالای مصرفی خانواده ها قرار دارد و وقتی 
50 درصد هزینه ها صرف مسکن می شود و نرخ کالاهای ضروری نیز با تورم 
50 درصدی مواجه بوده، تعجبی ندارد اگر بسیاری از خانواده ها در این شرایط 

مانند سال های گذشته رغبتی برای خرید پوشاک نداشته باشند.
این رکود از اسفند سال گذشته با اعلام رسمی همه گیری ویروس کرونا در 
کشور و از دست رفتن روزهای فروش صنعت پوشاک آغاز شد. با لغو دید و 
بازدیدهای نوروز و مراسم و مهمانی ها، انگیزه برای خرید پوشاک کمتر نیز شد 
که این کاهش تقاضا در بازار مصرف، در چند مرحله بالاتر به رکود در بازار 
تولید می انجامد و تولیدات کارخانه های نساجی را نیز تحت تاثیر قرار می دهد. 
مجموع موارد یادشده باعث شد فروش پوشاک کشور با کاهشی بیش از 40 
درصدی مواجه شود و تمام حلقه های زنجیره نساجی و پوشاک را از تولید پنبه 

تا بازار مصرف تحت تاثیر قرار دهد.
قابل  اتفاق معمول در حوزه پوشاک زمستانی و نساجی  این شرایط دو  در 
پیش بینی است؛ اول اینکه تولیدکنندگان و طراحانی که قابلیت و بنیه مالی 
با  این صورت  به  و  می شود  تعامل  وارد  همجوار  کشورهای  با  دارند  کافی 
سرمایه گذاری در آن کشورها به بقای خود ادامه می دهند و دوم اینکه گروهی 
به دلیل رکود بازار به تدریج مجبور به فروش ماشین ها و دستگاه های نساجی 
و تعطیلی کسب وکار خود می شوند که شاهد این موضوع ارائه روزانه بیش 
با  از صد ماشین گردبافی در سایت های فروش ماشین آلات نساجی است. 

مسیر ناهموار بازار گردبافی
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این وضعیت عمر صنعت پوشاک کشور به پایان همه گیری کرونا قد نخواهد 
داد و این صنعت با تمام ظرفیت های آن از بین خواهد رفت. وقتی براساس 
آمار و اسناد مرکز پژوهش های مجلس، وضعیت کنونی اقتصاد کشور 2.4 
میلیون نفر را از کار بیکار می کند، طبیعی است که بخش عمده ای از این 
آمار مربوط به صنایع نساجی و تولید پوشاک کشور باشد. طبیعتا راهکارهای 
فراوانی برای خروج از تنگناهای اقتصادی در حوزه تولید وجود دارد اما در 
درجه اول باید برنامه ریزی های اصولی و مدونی برای این کار صورت گیرد؛ 
ضمن اینکه اراده ای برای رفع این مشکلات وجود داشته باشد که متاسفانه 
چنین رویکردی درحال حاضر وجود ندارد. وقتی ما در یک باشگاه ورزشی مثل 
فوتبال برای هدایت یک تیم با 30 بازیکن به این نتیجه می رسیم که باید از 
دانش کشورهای پیشرو و مربیان خارجی در این حوزه استفاده کنیم، چرا نباید 
در صنعتی با حدود 900 هزار شغل از مشاوره افراد متخصص و گروه های موفق 

در این حوزه استفاده کنیم؟!
سرعت پیشرفت صنعت نساجی در جهان به شکلی است که فناوری آن هر 3 
سال دچار تغییر می شود اما به دلیل اینکه سرمایه گذاری و توجه خاصی ازسوی 
نهادهای بالادست به این موضوع نمی شود، در نهایت به جایی می رسیم که 
توان تولید ما 50 درصد نسبت به میانگین تولید کشورهای دیگر کاهش می یابد 
و به طور خودکار از چرخه رقابت دور می شویم. به همین دلیل است که این 
صنعت در کشور ما حال و روز چندان مساعدی ندارد و مدام در حال تکاپو برای 

جلوگیری از ورشکستگی است.
تولید  امسال حوزه  بهرام شهریاری- نایب رئیس اتحادیه کشباف: گرچه 
کشور به دلایل مختلف با مشکلات فراوانی دست وپنجه نرم می کند اما آنچه 
مسلم است این است که گره اصلی کار در بازار پوشاک زمستانی که باید در 
هفته های گذشته روزهای اوج فروش سالانه خود را تجربه می کرد، مربوط به 
بخش فروش و بازارهای بدون مشتری این روزهای صنعت پوشاک است. 
درحال حاضر نقدینگی موردنیاز تولیدکنندگان به چرخه تولید کشور در حوزه 
پوشاک بازنگشته و بسیاری از کارگاه ها را در معرض تعطیلی قرار داده است. 
در واقع مشکلات صنف پوشاک فقط مربوط به فصل سرما نیست و ما در دو 
فصل گذشته نیز با همین مشکلات مواجه بودیم و به نظر نمی رسد که اگر 
کرونا، افزایش قیمت ها و کمبود مواد اولیه همچنان ادامه داشته باشد، رمقی 

برای تولیدکننده و نقدینگی او برای ادامه فعالیت باقی بماند.
درحال حاضر نرخ مواد اولیه ساعت به ساعت در حال افزایش است و توان 
مالی تولیدکننده جوابگوی تامین نیازهای تولید با حجم های گذشته نیست 
و میزان تولید روزبه روز کمتر می شود. این افزایش قیمت ها در بازار مواد اولیه 
در حالی اتفاق می افتد که تولیدکننده نمی تواند نرخ محصولات خود را همگام 
با آن افزایش دهد و توان خریداران نیز روزبه روز کاهش پیدا می کند. امسال 
نرخ فروش پوشاک در حوزه های مختلف بین 30 تا 50 درصد نسبت به سال 
گذشته افزایش داشته، این در حالی است نرخ مواد اولیه در همین مدت افزایشی 

بیش از 100 درصدی را تجربه کرده که این دو عامل در کنار کاهش حدود 50 
درصدی فروش، وضعیت ناگواری را برای صنعت پوشاک کشور رقم زده است. 
قیمت تمام شده پوشاک زمستانی ما نیز تحت تاثیر نرخ ارز است. علاوه بر این 
الیاف پشمی و نخ های فانتزی مورد استفاده ما نیز وارداتی هستند و نرخ کالای 

نهایی را تحت تاثیر قرار می دهند.
یکی از مواد اولیه در تولید بافت ها نخ است. نخ های کاموا نخ هایی هستند که 
ضخامت بیشتری نسبت به نخ های اکرولیک داشته و به صورت گلوله ای جزو 
نخ های فانتزی مطرح می شوند. به گفته فعالان این صنف، مواد اولیه مورد 
استفاده در این صنعت از خارج و بیشتر از کشور ترکیه تامین می شود. در 
گذشته اکرولیک از آلمان هم وارد می شد اما به دلیل تحریم ها این بازار در 
کشور ما به طور انحصاری در اختیار ترکیه قرار گرفت. میزان سرمایه اولیه 
برای سرمایه گذاری در این سیستم باتوجه به مراحل مختلف تولید متفاوت 
و  تا پس  واردات  از  به طور مثال ممکن است سرمایه گذاری بخواهد  است. 
تولید نخ شروع به فعالیت کند؛ بنابراین میزان سرمایه موردنیاز وی با شروع 
فعالیت از مرحله رنگرزی یا گلوله بافی متفاوت خواهد بود. بسته به خط تولیدی 

تمام اتومات و غیراتومات میزان نیروی کار مورداستفاده نیز متغیر خواهد بود.
فعالان این صنف بر این نکته تاکید دارند که ریسک اصلی سرمایه گذاری در 
این بازار مربوط به »قاچاق« است. زمانی که پوشاک به طور قاچاق وارد ایران 
می شود، به طور ناخودآگاه سیستم تولیدی ما هم تحت الشعاع قرار می گیرد. 
واردات نخ از ترکیه از دیگر تهدیدهایی است که تولیدکنندگان نخ با آن روبه رو 

هستند.
براساس گفته مجید نباتچیان، یکی از فعالان صنف تولید کاموا، واردات مواد 
اعمال  با  اما  آلمان صورت می گرفت  و  ترکیه  از  تا چند سال گذشته  اولیه 
تحریم ها علیه ایران، تنها توانستیم از ترکیه واردات داشته باشیم. وی افزود: 
کمبود نقدینگی و مواد اولیه در کنار نبود حمایت های لازم و کافی دولت در 
مواردی است که این صنعت را با مشکل مواجه کرده و عدم برخورد جدی 
دولت با پدیده قاچاق باعث شده واردات کاموا به صورت انبوه صورت گیرد و 

کمر اقتصاد شکسته شود.
نباتچیان مشکل اساسی تر را قانون کار توصیف کرد و گفت: قانون کار تا امروز 
نتوانسته، قوانین دقیقی برای کارگر، کارفرما و سرمایه گذار تعیین کند. این قانون 
نه به نفع کارگر است، نه به نفع کارفرما و نه سرمایه گذار. وی ادامه داد: امری 
که تولید این صنف را با مشکل مواجه کرده، فصلی بودن تولید کامواست. اگر 
تقاضایی برای تولید وجود داشته باشد قطعا با افزایش تولید می توانیم به صادرات 
نیز فکر کنیم. وی ادامه می دهد: کارخانه های بزرگ ترکیه هر سال جنس ها 
و طرح های جدیدی به بازار عرضه می کنند که با سلیقه مشتریان هم سازگار 
است. 80 درصد فروش کاموا در فروشگاه های ما کامواهای ترکیه ای هستند 

اما ناگفته نماند که نخ های ایرانی نیز فروش و مشتریان خاص خود را دارند.
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بررسی آمار عملکرد هشت ماهه امسال گویای آن است که بالغ بر یک میلیارد 
و 142.76 میلیون دلار ماشین آلات بخش صنعت و معدن در قالب دو هزار و 

430 فقره مشمول معافیت گمرکی شدند.
به استناد جداول آماری وزارت صنعت، معدن وتجارت حاکی است، عملکرد این 
بخش در دوره فروردین لغایت آبان ماه از نظر تعداد و ارزش نسبت به مدت 

مشابه پارسال به ترتیب 9.5 و 38.1 درصد کاهش نشان می دهد.
به گزارش گسترش صنعت، سال گذشته در قالب دو هزار و 685 فقره ماشین 
الات این بخش از معافیت گمرکی به ارزش یک میلیارد و 845.2 میلیون دلار 

برخوردار شدند.
 برابر آمار این بخش، در هشت ماهه امسال تعداد 347 فقره ماشین آلات 

مستعمل مشمول معافیت گمرکی به میزان 100.69 میلیون دلار از این امکان 
برخوردار شدند که نسبت به مدت مشابه سال گذشته از لحاظ تعداد 2.4 درصد و 
از نظر ارزش 30.1 درصد رشد را ثبت کرد. سال گذشته تعداد 339 فقره به ارزش 
77.37 میلیون دلار ماشین آلات مستعمل مشمول معافیت گمرکی شده بودند.

 وزارتخانه مزبور در این آمار افزوده است، تعداد 559 فقره مواد اولیه مشمول 
معافیت گمرکی به ارزش 68.18 میلیون دلار در هشت ماهه امسال از این امکان 
برخوردار شدند که در مقایسه با هشت ماهه ابتدایی سال 98 از نظر تعداد 11.8 

درصد کاهش و از لحاظ ارزش 6.9 درصد افزایش داشت. 
پارسال تعداد 634 فقره مواد اولیه مشمول معافیت گمرکی به ارزش 63.79 

میلیون دلار برخوردار شده بودند.
 وزارت صنعت، معدن و تجارت در هفت ماهه امسال آمار داد: تعداد دو هزار و 
29 فقره مجوز برای ماشین آلات و 293 ماشین آلات مستعمل مشمول معافیت 
گمرکی به ارزش 955 میلیون و 470 هزار دلار و 75 میلیون و 640 هزار دلار 
صادر شد که به ترتیب نسبت به مدت مشابه سال قبل به لحاظ تعداد 14.8 

درصد و نیز یک درصد کاهش داشت.
 هفت ماه ابتدایی پارسال دو هزار و 381 فقره مجوز برای ماشین آلات و 296 

ماشین آلات مستعمل مشمول معافیت گمرکی صادر شد.
 همچنین در این مدت 482 فقره مجوز مواد اولیه مشمول معافیت گمرکی به 
ارزش 57 میلیون و 100 هزار دلار صادر شده که به لحاظ تعداد نسبت به صدور 

553 فقره در مدت مشابه سال گذشته 12.8 درصد کاهش داشت.

بعد از یک دوره وقفه، سیاست مبارزه با قاچاق در بازار پوشاک از روز پانزدهم 
دی ماه امسال دوباره پیگیری خواهد شد.

طبق اعلام یکی از مقامات مسوول در این زمینه، تیم های مقابله  با قاچاق 
پوشاک تشکیل شده و در تهران نیز برخورد جدی تر خواهد بود.

این زمینه یاسر سوادکوهی، مدیرکل دفتر  به گزارش خبرگزاری مهر،  در 
هماهنگی امور مقابله و رصد جریان مالی قاچاق ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، اعلام کرد: در سال 97 طرح پوشاک مبتنی بر شناسه کالا و رهگیری 
را انجام دادیم. در فاز اول به دلیل اینکه نیاز بود سامانه مربوطه تکمیل شود، 
برندهایی مانند نایک و آدیداس که قاچاق محرز محسوب می شدند از سطح شهر 
جمع آوری شد.سوادکوهی درخصوص تداوم طرح مبارزه با پوشاک قاچاق اظهار 
کرد: برخلاف آنچه می گویند که ستاد مبارزه با قاچاق طرح مبارزه با برندهای 
محرز قاچاق پوشاک را آبان ماه سال گذشته متوقف کرده است، گزارش هایی 
داریم که در زمان کرونا و در استان های مختلف با فروشگاه هایی که برند قاچاق 

می فروختند، برخورد لازم انجام شده و در تهران هم چند مرکز تعطیل شدند.
وی درباره شروع مجدد برخوردها از 15 آذرماه در تهران گفت: در حال حاضر، 
به فروش کالای قاچاق مبادرت دارند.  برندشاپ در تهران هستند که  چند 
تیم های مقابله ای ما تشکیل شده و برخوردها را آغاز کردیم و در تهران هم 

برخورد جدی خواهیم داشت.

معافیت ۱00 میلیون دلاری ماشین آلات مستعمل

دور جدید برخورد با قاچاق در بازار پوشاک
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رئیس اتحادیه خیاطان مردانه و زنانه تهران با بیان اینکه صنف خیاطان از 
زمستان سال گذشته در شرایط بحرانی قرار دارند بیان کرد: با شیوع ویروس کرونا 
و ممنوعیت برگزاری مراسم های مختلف و میهمانی ها، افراد دیگر تمایل و نیازی به 

سفارش و خرید لباس جدید ندارند که این روند به طور مستقیم بر کسب وکار اعضای 
اتحادیه اثر گذاشته و آنها را در شرایط بسیار سخت و دشواری قرار داده است.

حبیب الله طهماسبی با اشاره به اینکه خیاطان وضعیت وخیم نامطلوبی را سپری 
می کنند، گفت: پرداخت اجاره بهای واحدهای صنفی، مخارج مختلف زندگی، تامین 
حقوق کارگران، مالیات و مسائل دیگر توانی برای ادامه حیات صنفی باقی نگذاشته 
است، بنابراین باید برای ادامه کسب وکار و تعطیل نشدن آنها همه در یک راستا 
پروتکل های بهداشتی ستاد کرونا را رعایت کنیم که در غیر این صورت این بیماری 
ریشه کن نخواهد شد. به گزارش سایت نساجی امروز به نقل از دنیای اقتصاد، رئیس 
اتحادیه خیاطان مردانه و زنانه تهران با مثبت خواندن تعلیق ماده 186 تا پایان سال 
99 افزود: اکنون در شرایطی قرار داریم که همه سازمان ها و ارگان ها باید دست در 
دست هم دهند تا جو روانی حاکم بر کسب وکار به آرامش نزدیک تر باشد؛ بنابراین 
تعلیق این ماده می تواند تا حدی به اتحادیه ها کمک کند تا بتوانند در صورت راکد 

ماندن صدور پروانه، اقدام به راه اندازی آن کنند.

وضعیت خیاطان، سردتر از زمستان گذشته

رییس اتاق اصناف ایران گفت: درصدد تدوین دستورالعمل های تکمیلی برای 
صنوف مختلف هستیم تا در صورت تداوم محدودیت های ناشی از شیوع ویروس 
کرونا همه کسب وکارها اجازه فعالیت داشته باشند تا از صدمه بیشتر به بدنه این 

بخش جلوگیری شود.
سعید ممبینی در نشست با روسای اتحادیه تولیدکنندگان و فروشندگان پوشاک، 
کیف و کفش با هدف تهیه دستورالعمل  های تکمیلی برای اجازه فعالیت صنوف 
در بازار شب نوروز برخلاف تدوام شرایط کرونایی که با تدابیر اتاق اصناف ایران 
انجام شد، افزود: بیماری کرونا آثار بسیار زیادی بر اقتصاد کشور به ویژه بخش 
اصناف و خاصه برخی از صنوف که کالا و خدمات تابع شرایط متعدد، مانند تغییر 
فصل و مد بودند، داشت که این صنوف در سال گذشته به دلیل شرایط کرونایی 
و تعطیلی های مکرر نتوانستند کالای خود را عرضه و به فروش برسانند و به 

همین دلیل ضرر و زیان زیادی را متحمل شدند.
به گزارش دنیای اقتصاد، وی تصریح کرد: در روند برنامه های مقابله با شیوع 
کرونا در ستاد ملی و کمیته های فرعی آن تصمیمات خوبی گرفته شد که اثر 
بخشی بالایی داشت از جمله طرح جامع مدیریت هوشمند مبارزه با کرونا که 
تا بیماری کرونا به شدت مهار شود و این مساله به رعایت دقیق  سبب شد 
دستورالعمل ها و تقویت نظارت ها بر می گردد که عموم مردم به ویژه فعالان 

صنفی نقش بسیار مهمی در کنار کادر درمانی داشتند.
ممبینی خاطرنشان کرد: تصمیم بر این شد که با توجه به شرایط تدوامی بیماری 
کرونا حتی المقدور صدمه بیشتری به بدنه اصناف وارد نشود و بر همین اساس با 

برنامه ای تدوین شده در صدد هستیم برای رسته های مختلف دستورالعمل های 
تکمیلی تدوین کنیم، که صنوف در شرایط زرد، نارنجی و شرایط قرمز اجازه 
فعالیت داشته باشند و در تدوین آن از نظرات کارشناسی صاحبان و ذی نفعان 

نظرخواهی صورت گرفته است.
 رییس اتاق اصناف ایران با بیان اینکه در هفته گذشته جلسه ای نیز با حضور 
رییس اتحادیه تالارداران پذیرایی برگزار شده بود، اظهار کرد: دستورالعمل های 
جدیدی برای این بخش مصوب شد که بر اساس آن اجازه فعالیت به تالارداران 
در مناطق زرد داده خواهد شد و دستورالعمل ها به گونه ای طراحی شده که در 

مناطق نارنجی نیز تالارداران با ظرفیت محدود می توانند فعالیت داشته باشند.
ممبینی تاکید کرد: این اصل را سرلوحه قرار دادیم که در صورت تداوم شرایط 
کرونایی فعالیت کسب وکارها متوقف نشود و صنوف بتوانند در بازار پایان سال 
که پیک خرید است با استفاده از تخفیف های مناسب، تقویت فروش و ترغیب 
به خرید بخشی از خسارت سال گذشته خود را جبران کنند.وی ضمن تاکید بر 
اینکه ضرورتی به برگزاری نمایشگاه های بهاره نیست، تصریح کرد: برگزاری 

این نمایشگاه ها آسیب بیشتری به صنوف وارد می کند.
رییس اتاق اصناف ایران خاطرنشان کرد: دستورالعمل های تکمیلی به ستاد ملی 
کرونا ارائه خواهد شد و با تایید آن در کمیته های فرعی ستاد ملی کرونا، هفته 
اتحادیه های مربوطه در  با روسای  به شیوه ویدئو کنفراس  را  آینده جلسه ای 
کشور با حضور روسای اتحادیه های تهران برای انتقال تجربیات و نقطه نظرات 

و کمک به هرچه بهتر اجرا شدن این طرح خواهیم داشت.

تدوین دستورالعمل های تکمیلی فعالیت صنوف در شرایط کرونایی
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رئیس فدراسیون واردات با بیان اینکه هنوز بانکها بخشنامه استفاده از ارز صادراتی 
برای واردات را اجرایی نکرده اند، گفت: بخشنامه استفاده از ارز صادراتی برای واردات 
هنوز عملیاتی نشده و هم اکنون صف های طولانی پشت سامانه نیما وجود دارد. 
علیرضا مناقبی با بیان اینکه تامین ارز مورد نیاز برای واردات مواد اولیه بسیار سخت 
بوده و پروسه طولانی دارد، گفت: بانکها کد تخصیص ارز واردکنندگان در مقابل 
صادرات را به سختی صادر می کنند که این خود به ضرر تولید و واحدهای تولیدکننده 
است؛ این در حالی است که بازرگانان حق استفاده از ارز صادراتی برای واردات را 
ندارند و صرفا این مزیت برای واحدهای تولیدی در نظر گرفته شده است.  به گزارش 
ایرنا، رئیس کنفدراسیون واردات افزود: یک تولیدکننده ممکن است تخصص کار 
واردات را نداشته باشد و نتواند به راحتی و مقرون به صرفه برای خود مواد اولیه 
بیاورد؛ در حالیکه اگر یک واردکننده یا بازرگان که به صورت عمومی کار واردات را 
صورت می دهد کار تامین مواد اولیه برای او را نیز انجام دهد بسیار به نفع تولیدکننده 
هم خواهد بود؛ چراکه با هزینه کمتری اقدام به واردات خواهد کرد.  وی تصریح کرد: 
یک واردکننده برای تعداد زیادی از تولیدکنندگان، مواد اولیه با تناژ بالا وارد می کند و 
بنابراین هزینه های سربار بسیار کمتر از حالتی خواهد بود که خود تولیدکننده مستقیم 
وارد عمل شود؛ این در حالی است که واردات مواد اولیه در تناژ بالا و از سوی افراد 
حرفه ای می تواند قیمت را کاهش دهد و کسی که واردکننده و بازرگان است، اقدام 
به توزیع کالا می کند؛ در حالیکه تولیدکننده مجبور است به میزان یکسال مواد اولیه 

خود را وارد و دپو نماید که این امر، خواب سرمایه ار افزایش می دهد.

به گفته مناقبی، صدور چنین بخشنامه هایی، سیستم ها و تفکرات غلطی است که 
تصور می کنند هر بخشنامه ای قابلیت اجرا بدون ضرر و زیان دارد؛ در حالیکه از دید 
بخش اقتصادی و افرادی که کار اقتصادی می کنند، هر فردی در مسیر تخصصی 
خود باید کار انجام دهد و تولیدکننده باید هم و غم را در تولید و بالا بردن سطح 
کمی و کیفی تولیدات خود بگذارد تا ایجاد ارزش افزوده نماید و بازرگان نیز مواد اولیه 
مورد نیاز تولید را تهیه کند؛ این در حالی است که اتفاقا منافع تولیدکننده در فروش 
کالا نیست، بلکه در خرید کالا است که می تواند کالا را با قیمت مناسب و کیفیت 
خوب عرضه کند، اینها مسائلی است که متاسفانه دولتمردان در تصمیم گیری های 
خود لحاظ نمی کنند. وی اظهار داشت: در حال حاضر، تامین ارز برای واردات به 
شدت سخت بوده و اصلا روان نیست؛ این درحالی است که همچنان صف طولانی 
پیش روی واردکنندگان برای تامین ارز از نیما وجود دارد و اگر به آمارهای بانک 
مرکزی نگاه کنیم، مشاهده می شود که مجوزهای مرتبط با صدور کد تخصیص ارز 
بر مبنای ثبت سفارش به شدت کاهش یافته و میزان درصدی که کد تخصیص ارز 
دریافت می کنند، بسیار کم شده است؛ از سوی دیگر کالاها در گمرکات مانده و به 
نظر می رسد اینکه گفته می شود کالا در گمرک است و ترخیص نمی کنند، فقط فرار 

رو به جلو از پاسخگویی نسبت به سیاست های غلط است.
مناقبی ادامه داد: فردی که در بخش تولید و بازرگانی سرمایه گذاری کرده است؛ اگر 
بخواهد کالای خود را در گمرک نگاه دارد که گران بفروشد؛ اصولا بازرگان نیست؛ 
چراکه او از کجا می داند که ارز ممکن است به یکباره با چنین افزایشی مواجه شود و 
حتی کسی هم تصورش را نمی کرد که قیمت دلار به 30 هزار تومان برسد. اگر این 
طور بود کل کارخانه و زندگی خود را تبدیل به دلار می کرد تا سود 400 درصدی از 
تبدیل ارز 4 هزار تومانی و 8 هزار تومانی به 30 هزار تومانی ببرد. وی اظهار داشت: 
هم اکنون به دلیل تحریم ها و مجموعه سیاست هایی که دولت اعلام کرده، میانگین 

هزینه واردات و نقل و انتقالات پولی بعضا تا 12 درصد هم می رسد.
مناقبی با بیان اینکه هم اکنون درخواست برای ارز به شدت از سوی واردکنندگان 
کاهش یافته است، گفت: البته تخصیص ارز هم به شدت محدود است و به همین 
دلیل، تقاضا برای واردات رسمی کم شده است؛ اما در طرف مقابل عده ای به صورت 

قاچاق کالا وارد کرده و سود بالایی می برند.

صف های طولانی واردکنندگان برای دریافت ارز نیمایی همچنان پابرجا است

ارمنستان اعلام کرده قصد دارد به دلیل تحریم های ترکیه حدود 2250 قلم کالا 
را از ایران تامین کند. معاون توسعه بازارهای صادراتی سازمان توسعه تجارت در 
مکاتبه ای تاکید کرده است طبق اطلاعات واصله از وزارت امور خارجه، کشور 
ارمنستان اعلام کرده به دلیل تحریم های ترکیه قصد دارد کالاهای ایرانی را 
جایگزین 2250 قلم کالای وارداتی خود از کشور ترکیه کند که این موضوع 

فرصت بسیار خوبی را برای شرکت های ایرانی فراهم خواهد کرد. 
در این خصوص اعلام شده است: خواهشمند است دستور فرمایید با توجه به 
سفر وزیر اقتصاد این کشور به تهران به قید فوریت نسبت به تعیین شرکت های 

توانمند ایرانی برای صادرات کالا به ارمنستان اقدام مقتضی انجام شود.

درخواست ارمنستان برای واردات کالا از ایران
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عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران با اشاره به مشکلات شیوع 
کرونا بر صنعت نساجی و پوشاک گفت: پیش بینی می شود شب عید امسال برای 

پوشاکی ها رونق چندانی نداشته باشد.
علیرضا حائری- عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران گفت: 
از سال گذشته تاکنون بسیاری از اصناف و تولیدکنندگان به خصوص در حوزه 
پوشاک، متاثر از پاندمی کرونا و تداوم تحریم ها لطمه های زیادی متحمل شدند.

 وی بیان داشت: اکنون این واحدها با احتیاط در حال حرکت و فعالیت هستند، 
زیرا اگر قرار باشد تعطیلی مراکز تجاری یا محدود شدن فعالیت های آنها ادامه 
داشته باشد، سفارش ها کمتر خواهد شد و کارخانجات با ظرفیت پایین تری کار 

خواهند کرد.
 حائری معتقد است: از آنجایی که پیش از شروع پاندمی کرونا کشورمان درگیر 
تحریم ها بوده و اقتصادمان کوچکتر شده بود، در مجموع فعالان اقتصادی کشور 
با آسیب های کمتری در مقایسه با دیگر کشورها مواجه شدند و به نوعی مردم و 

کسبه آماده مواجهه با این شرایط اضطراری بودند.
 عضو هیات مدیره جامعه متخصصین نساجی ایران ادامه داد: انتظار می رود 
و  تولیدی  فعالان  و  اصناف  به صاحبان کسب وکارها،  مالیاتی  امور  سازمان 

اقتصادی مهلت بدهد.
باید برای فعالان حوزه نساجی و پوشاک که  این فرصت  تاکید کرد:   وی 
کالاهایشان نظیر پوشاک، پارچه، کالای خواب و غیره، مستقیم به دست مردم 

می رسد و زیان های زیادی متحمل شدند، بیشتر باشد.
 حائری گفت: این شرایط و تعطیلی ها به احتمال زیاد در ماه های آینده تا شب عید 
نیز ادامه خواهد داشت و فراموش نکنیم غیر از کرونا، فعالان اقتصادی و تولیدی 
کشورمان با تحریم ها، مشکلات صادرات، قفل بودن سیستم بانکی، افزایش نرخ 
ارز، تامین نشدن مواد اولیه و غیره نیز درگیر بودند که سهم شان در این رکود 

فعالیت ها کمتر از کرونا نبوده است.
 عضو هیات مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت استان تهران اضافه کرد: از بین 
حدود هشت هزار واحد صنعت نساجی، شاید 50 واحد به سمت تولید ماسک، 

پوشاک یک بار مصرف، منسوج نبافت و غیره تغییر کاربری دادند و وضعشان بد 
نباشد، اما در مجموع آمار حاکی از کاهش 30 درصدی تولید در بخش پوشاک 
و افت 20 درصدی تولید در بخش منسوجات است، در عین حال در بعضی 

بخش ها نیز رشد به ثبت رسیده است.
اکریلیک بیشترین رشد تولید را در بین  الیاف    برای چندمین ماه متوالی، 
وزارت  آمارهای  داد. مطابق  اختصاص  به خود  منتخب صنعتی  محصولات 
صنعت، معدن و تجارت این الیاف در هفت ماهه امسال رشد 243.7 درصدی در 
هم سنجی با پارسال ثبت کرد.  در هفت ماهه امسال دو هزار و 600 تن الیاف 
اکریلیک توسط کارخانجات داخلی تولید شد. این در حالی است که در مدت 

مشابه پارسال فقط 800 تن از این محصول تولید شده بود.
 برپایه این گزارش، تولید نخ سیستم پنبه ای و ترکیبی الیاف مصنوعی در این 

مدت با رشد 25 درصدی به 154 هزار و 800 تن رسید.
 نخ فیلامنت پلی استر در این مدت با افت 8.9 درصدی و الیاف پلی استر با کاهش 
10 درصدی در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته به ترتیب به 157 هزار و 100 

تن و 122 هزار و 800 تن رسید.
 حائری پیش بینی کرد: شب عید امسال برای پوشاکی ها رونقی چندانی نداشته 
باشد و به احتمال زیاد تعطیلی دوهفته ای و محدودیت های تعریف شده کرونایی 

باز هم ادامه دار باشد که بر رکود فعالیت ها خواهد افزود.
 وی خاطرنشان کرد: حساسیت حمایت از واحدهای تولیدی و صنفی در بخش 
نساجی و پوشاک بیشتر از سایر اصناف و واحدهاست، زیرا بیش از 95 درصد 
فعالان تولیدی و صنفی این حوزه از بخش خصوصی هستند و از آنجایی که از 
گذشته های دور تاکنون به صورت حجره ای، سنتی و غیر اصولی اداره می شدند، 

به راحتی از بین خواهند رفت.

 عضو هیات مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت استان تهران یادآور شد: مجموع 
واحدهای حوزه نساجی و پوشاک که در بورس حضور داشته و بزرگ محسوب 
می شوند 10 واحد از جمع بیش از هفت هزار واحد نیستند و بر این اساس، 

شکنندگی این واحدها در شرایط رکود فعلی بیشتر است.

مصائب تولیدکنندگان پوشاک در دوران کرونا
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معاون دادستان کل کشور از تعطیلی کارخانه بزرگ نساجی شهریار انتقاد کرد 
و گفت: بنده گزارش بازدید از شرکت بزرگ نساجی الیاف شهریار را به صورت 
انتقادی برای رئیس  بنیاد مستضعفان خواهم نوشت چراکه توجه خاصی به این 
واحد نشده است و می توانند بدون سختی مشکلات این واحد تولیدی را مرتفع 

کنند.
سعید عمرانی اظهار کرد: طی مدتی که کارخانه نساجی بنیاد مستضعفان در 
باغستان تولید اصلی را نداشته و تعطیل بوده، از آنجایی که ماسک مورد نیاز 

مردم بوده این کارخانه اقدام به تولید ماسک کرده و باعث  اشتغال تعدادی از 
کارگران شده است. به گزارش خبرگزاری فارس، وی گفت: پرونده های حقوقی 
شرکت بایستی پیگیری شود چراکه بدهی های مالی مانع دریافت کارت بازرگانی 
و سایر فعالیت  های تجاری شده است اما با نیم نگاه بنیاد مستضعفان به راحتی 

قابل حل است.
عمرانی گفت: ما امروز به دنبال آن هستیم که این واحد را به معنای واقعی احیا 
کنیم و درهمین راستا هر اقدامی که لازم باشد از سوی دادستانی کل کشور 
انجام می شود زیراکه مجموعه ای با این عظمت در جایگاه اصلی خود قرار ندارد.

ویژه ای  اهمیت  پایتخت  به  نزدیک  واحدهای صنعتی  وی خاطرنشان کرد: 
در رونق اقتصادی دارند و باتوجه به دسترسی این واحد تولیدی به راه های 
مواصلاتی، لازم است حمایت های مورد نیاز صورت گیرد تا از خام فروشی 

به خصوص در صنعت پتروشیمی جلوگیری شود.
شرکت بزرگ سهامی الیاف واقع در ابتدای محور فتح - باغستان در زمینی به 
مساحت 30 هکتار قرار دارد که بیش از 5 دهه از راه اندازی آن می گذرد و مدت 
زیادی است که به دلیل داشتن بیش از 100 میلیارد تومان بدهی، نداشتن کارت 
بازرگانی و چندین پرونده حقوقی از مدار تولید با بیش از 1000 نیرو خارج شده 

است.

انتقاد معاون دادستان کل کشور از تعطیلی کارخانه نساجی شهریار

در حال حاضر هر مسافر می تواند تا سقف 10 هزار یورو یا معادل آن به سایر ارزها 
وارد و نیز تا سقف 5هزار یورو یا معادل آن به سایر ارزها از مرزهای هوایی خارج 
کند. همچنین هر مسافر می تواند تا سقف 2هزار یورو یا معادل به سایر ارزها از 

طریق مرزهای زمینی، ریلی و دریایی خارج کند.
پیش از شیوع ویروس کرونا همواره تعداد قابل توجهی سفرهای خارجی شکل 
می گرفت و مسافران برای رفع نیازهای و امرار معاش خود مجبور بودند پول 
خود را به پول ملی مقصد خود تبدیل کنند که ویروس کرونا میزان سفرها را 

کم کرده است.  
در این بین همواره سوالات زیادی مطرح می شود که هر مسافر تا چه میزان 
می تواند ارز به صورت اسکناس وارد یا خارج کند؟ همچنین، روند ورود یا خروج 

ارز اسکناسی بیش از سقف تعیین شده چگونه است؟
 به گزارش  ایسنا،  طبق اعلام بانک مرکزی، ورود ارز توسط هر مسافر تا سقف 
10 هزار یورو یا معادل آن به سایر ارزها و خروج ارز نیز تا سقف 5هزار یورو یا 
معادل آن به سایر ارزهای از مرزهای هوایی، تا سقف 2هزار یورو یا معادل به 

سایر ارز از طریق مرزهای زمینی، ریلی و دریایی مجاز است.
 همچنین، در صورت ورود بیش از سقف تعیین شده ارز اسکناسی، مسافر باید 

در مبادی ورودی نسبت به اظهار ارز همراه خود )به صورت کتبی یا شفاهی( به 
گمرک ایران اقدام و اطلاعات موردنیاز را به صورت سیستمی از طریق درگاه 

گمرک ثبت کند.
 علاوه بر این، مسافر می تواند قبل از ورود به کشور باید ارز همراه خود را به 
صورت سیستمی اظهار کند.  از سوی دیگر، مسافرانی که قصد خروج ارز مازاد 
بر 5هزار یورو یا معادل آن به سایر ارزها از مرزهای هوایی و مازاد بر 2هزار یورو 
یا معادل آن به سایر ارزها از مرزهای زمینی، ریلی و دریایی دارند باید پس از 
مراجعه به گمرک و اظهار ارز مربوطه و دریافت کد رهگیری، به یکی از شعب 
بانک ملی مراجعه کرده و میزان ارز مورد نظر را تحویل دهند و در ازای آن یک 

رسید چاپی از بانک ملی دریافت کنند.  
طبق این گزارش، بانک مرکزی در آخرین دستورالعمل خود اعلام کرده بود که 
هر شخصی می تواند حداکثر تا 10 هزار یورو یا معادل آن به سایر ارزها در داخل 
کشور حمل و نگهداری کند.  علاوه بر این، حمل و نگهداری بیش از 10 هزار 
یورو یا معادل آن به سایر ارزها، به داشتن یکی از مدارک شامل سند موسسه 

اعتباری، رسید سنا و اظهارنامه گمرکی نیاز دارد.

سقف مجاز ورود و خروج ارز مسافر
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عضو هیئت مدیره انجمن صنایع نساجی گفت: پتروشیمی تندگویان علیرغم 
نیاز صنایع نساجی به پلی استر، آن را صادر می  کند تا ارزآوری داشته باشد. از 
طرف مقابل صنایع نساجی در صف استفاده از این ارز برای واردات چیپس پلی 
استر موردنیاز خود هستند.  بررسی وضعیت صنایع پایین دستی پتروشیمی نشان 
می دهد که یکی از مشکلات جدی این صنایع، کمبود مواد اولیه مورد نیاز آنها است 
و آن دسته از تولیدکنندگانی که در صنایع نساجی از پلی اتیلن ترفتالات )PET( یا 
پلی استر به عنوان ماده اولیه خود برای تولید الیاف استیپل و نخ فیلامنت استفاده 

می کنند، در سال جاری از کمبود یا نرسیدن مواد اولیه گلایه داشته اند.
به گزارش خبرگزاری فارس، در این بین اما مدیرعامل پتروشیمی تندگویان به 
عنوان تنها تولیدکننده پلی استر کشور در مصاحبه ای با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری 
فارس با عنوان »کاتالیست پالادیوم در پتروشیمی تندگویان بومی سازی می شود/ 
در تولید گرید چادر مشکی به خودکفایی رسیدیم« عنوان کرده است که دلیل 
کمبود چیپس پلی استر در صنایع پایین دستی پتروشیمی از جمله صنعت نساجی 
و صنعت بطری سازی، حضور دلالان در فرآیند خرید این ماده اولیه از بورس 
کالا است. در این راستا در بخش اول مصاحبه با شاهین کاظمی عضو هیئت 
مدیره انجمن صنایع نساجی ایران با عنوان »رمزگشایی دلایل افزایش قیمت مواد 
اولیه نساجی/ سود افزایش قیمت البسه به جیب پتروشیمی ها می رود؟« به بررسی 
چالش های موجود در صنایع نساجی و فعل و انفعالات بازار از دیدگاه تولیدکنندگان 
پایین دستی پرداخته شده و مشخص گردید که ظاهرا امکان دلالی در خرید مواد 
اولیه پلی استر نساجی از بورس کالا وجود ندارد و تقاضای تولیدکنندگان برای 

خرید پلی استر نساجی واقعی است.
در بخش دوم مصاحبه با شاهین کاظمی، به بررسی راهکار کمیته تخصصی 
پتروشیمی دفتر توسعه صنایع پایین دستی پتروشیمی برای حل چالش کمبود مواد 

اولیه پلی استر در صنایع نساجی پرداخته می شود.
 

در مصاحبه قبلی جمع بندی این شد که در صنایع نساجی امکان دلالی در 
فرآیند مواد اولیه از بورس کالا تقریباً وجود ندارد و افزایش تقاضا در سال 

جاری نیز ناشی از ایجاد محدودیت برای واردات مواد اولیه و محصولات 
میانی زنجیره پلی استر در صنعت نساجی بوده است که همه تقاضا را بر 
روی تولیدکننده مواد اولیه در این صنعت که پتروشیمی شهید تندگویان بوده 
متمرکز کرده است. از طرفی اخیرا کمیته تخصصی پتروشیمی دفتر توسعه 
صنایع پایین دستی پتروشیمی مجوز واردات پلی استر را صادر کرده است. 

آیا صدور این مجوز مشکل کمبود مواد اولیه صنایع نساجی را حل نمی کند؟
کاظمی: اگر اجازه دهید پاسخ شما را با مقدمه ای توضیح دهم. بحث اصلی ما درباره 
کمبود پلی استر مورد نیاز صنایع نساجی این است که یک پتروشیمی که انحصار 
تامین مواد اولیه بازار را در اختیار دارد، می تواند بازار را مدیریت و اصطلاحاً مهندسی 
کند و اگر بازار رقابتی و دارای چند تامین کننده مستقل بود، قطعا چنین اتفاقی 
نمی افتاد و الان هم باید فکری به حال وضع موجود کرد. سال گذشته صنایع 
نساجی بیش از 38 هزار تن چیپس پلی استر نساجی مشابه تولید پتروشیمی شهید 

تندگویان وارد کردند، چون به این میزان برای تولید نیاز داشتند.
 به بیان دیگر در سال گذشته نه تنها کف عرضه پلی استری که توسط پتروشیمی 
تندگویان عرضه می شد و سهمیه اختصاص یافته به واحدهای نساجی پاسخگوی 
نیاز واقعی آنها نبود، بلکه از لحاظ قیمت نیز محصول وارداتی قیمتی مناسب تری 
از محصول پتروشیمی داخلی داشت و یا در بعضی موارد تولیدکنندگان مشکل 
کیفی با محصول پتروشیمی داخلی داشتند که به سمت واردات با تمام مصائب و 

مشکلات آن سوق پیدا می کردند.
 ولی امسال از ابتدای سال تا انتهای آبان ماه کمتر از 11 هزار تن چیپس پلی 
استر توسط صنایع نساجی وارد شده است که بخشی از آن هم مربوط به واردات 
سال گذشته بود که امسال از گمرک ترخیص و در آمار ثبت شده است. دلیل این 
کاهش واردات هم کمبود و گرانی ارز، تشدید تحریم های بانکی و همچنین اضافه 
شدن صنایع نساجی ایران به صورت مستقیم به لیست تحریم های ظالمانه آمریکا 
است که از فروردین ماه سال جاری اجرایی شده است و کل صنایع نساجی ایران 

را تحت تاثیر قرار داده است. 
 در حال حاضر اکثر شرکت های بزرگ نساجی تقاضای واردات پلی استر دارند، 
زیرا در داخل کشور برای محصولات تولیدی آنها بازار وجود دارد اما مواد اولیه به 
اندازه کافی به آنها نمی رسد. در نتیجه برای این شرکت ها می صرفد که با همه 
مشکلات نبود و گرانی ارز، مشکلات حمل و نقل، مسائل گمرک و حتی بحث 
محدودیت های کرونا واردات انجام دهند تا مواد اولیه مورد نیازشان تامین شود. با 
وجود این تقاضا اما می بینیم که از زمان سخت شدن شرایط برای شرکت های 
صنایع نساجی، پتروشیمی شهید تندگویان نیز عنوان کرده که به دنبال صادرات 
محصول پلی استر خود است و بدین منظور با کمک هلدینگ خلیج فارس درصدد 

برنامه ریزی صادراتی است.
در شرایط کمبود مواد اولیه صنایع نساجی، واردات الیاف و نخ به جهت حمایت 
از صنایع تولیدکننده داخلی هم به کلی ممنوع شد و واردات چیپس پلی استر نیز 

دور باطل صادرات و واردات پلی استر توسط پتروشیمی تندگویان و صنایع نساجی
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محدود شد، یعنی ما می خواستیم این ماده را وارد کنیم، ولی نمی توانستیم به 
میزان تقاضا در سامانه ارز موردنیاز را تامین کنیم. ببینید اشاره کردم که در 
گذشته بخشی از نیاز صنایع نساجی به مواد اولیه از طریق واردات محصولات 
میانی زنجیره تامین می شد، ولی الان با ممنوع شدن واردات الیاف، نخ و پارچه، 
همه تقاضاها از انتهای زنجیره تا ابتدای آن بر روی خرید پلی استر تولیدی 

پتروشیمی شهید تندگویان متمرکز شده است.
الان پتروشیمی شهید تندگویان و دیگر پتروشیمی ها و به نمایندگی آنها انجمن 
و  بایستی صادرات  ما  که  مدعی هستند  ایران  پتروشیمی  کارفرمایی صنایع 
ارز آوری برای کشور داشته باشیم. سوال بنده این است که این کار چه فایده ای 
دارد؟ اخیرا کمیته تخصصی پتروشیمی که محل استقرار آن در دفتر توسعه 
صنایع پایین دستی شرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران است به دلیل کمبود 
را صادر  این محصولات  واردات  مجوز  پروپیلن،  پلی  و  استر  پلی  اولیه  مواد 
کرده است. البته این رای نیز با واکنش و مخالفت انجمن کارفرمایی صنایع 
پتروشیمی ایران همراه بوده است و واکنش های بسیار زیادی از سوی صنایع 

پایین دستی به چرایی این مخالفت نیز صورت گرفته است.
تندگویان  پتروشیمی  تولیدی  نامی و  به اختلاف ظرفیت  با توجه  دقت کنید 
با مقدار عرضه شده در بورس، مشخصاٌ الان همه ظرفیت تولیدی در بورس 
عرضه نشده و مقداری از آن به صورت مستقیم یا غیرمستقیم در حال صادرات 
است که برای دولت ارز تامین  کند. از طرفی به دلیل کم بودن میزان کف 
عرضه پلی استر نسبت به تقاضای صنایع داخلی، صنایع نساجی با کمبود مواد 
اولیه مواجه شده اند و کمیته تخصصی پتروشیمی اجازه واردات پلی استر را 
صادر کرده است. یعنی همان ارزی که پتروشیمی تندگویان به دست می آورد 
را بایستی در طی یک چرخه به ما بدهند تا ما چیپس پلی استر را وارد کنیم، 

این یعنی یک دور باطل.
به نظر من باید به جای این کار، کف عرضه پلی استر نساجی پتروشیمی تندگویان 
را افزایش دهند، تا نیاز صنایع نساجی ایران تامین شود و در این شرایط سخت 
اقتصادی واحدهای مذکور که در سراسر ایران پخش هستند، بتوانند اشتغال خود 
را حفظ نمایند و این میزان ارزی که پتروشیمی شهید تندگویان متعهد به فراهم 
آوردن آن است، از سایر منابع نظیر صادرات محصولات کم تقاضا تامین شود. 
در ضمن اینکه معمولًا پتروشیمی های ایران به خاطر دورزدن شرایط تحریم ها 
مجبور به ارزان فروشی محصولات خود هستند و به عبارت دیگر با صادرات 
یک کیلو پلی استر از ایران نمی توان به همان میزان پلی استر وارد کرد و به 

نوعی صادرات این محصول ها از دست دادن منابع کشور است.
در بخش اول مصاحبه هم اشاره کردم که چرا دلالان در بازار نساجی حضور 
ندارند، در نتیجه تقاضای موجود یک تقاضای تقریباً واقعی است. اینکه دوستان 
می گویند در سال گذشته در برهه هایی خرید کمتر از میزان عرضه پلی استر 
توسط پتروشیمی تندگویان بوده است حرف درستی است، اما توجه داشته باشید 
که در آن زمان ما 38 هزار تن چیپس پلی استر هم وارد کردیم، و محصولات 
میانی زنجیره پلی استر در صنایع نساجی نظیر نخ و پارچه هم واردات داشتند، در 

نتیجه میزان نیاز به پلی استر تولیدی پتروشیمی شهید تندگویان در برهه هایی از 
زمان کمتر بوده است، ولی در مجموع سالیانه متوازن بود.

 
صورت  واردات  چرا  می کرد،  تولید  استر  پلی  تندگویان  پتروشیمی  وقتی 
می گرفت؟ یعنی می توانستید به جای واردات پلی استر، آن را از پتروشیمی 
بخرید، به طوری که عرضه و تقاضا برابر شود نه اینکه عرضه بیش از تقاضا 

باشد. یعنی چرا بیش از حد نیاز واردات صورت می گرفت؟
کاظمی: زیرا در دفتر صنایع پایین دستی پتروشیمی با اجرای یک فرمول ویژه 
بر مبنای نرخ ارز و همچنین 95 درصد قیمت FOB خلیج فارس)نرخ تحویل 
محموله روی عرشه کشتی در خلیج فاس(، برای کلیه محصولات پتروشیمی از 
جمله پلی استر تولیدی پتروشیمی تندگویان قیمت گذاری صورت می پذیرفت، در 
حالی که قیمت جهانی پایین تر از این میزان بود و من مصرف کننده به عنوان یک 
بنگاه اقتصادی به دنبال منافع اقتصادی خودم و بقا در بازار هستم و وقتی می بینم 
در هند یا چین قیمت مواد اولیه ارزان تر از ایران و محصول آنها با کیفیت بهتر 

است، پلی استر را وارد می کردم.
حتی در بین مشتریان ما در صنایع پایین دستی نظیر تولید نخ و پارچه نیز این 
روند وجود داشت و نخ یا پارچه تولیدی چین هم ارزان تر از نخ و پارچه خرید داخل 
بود، در نتیجه آنها هم به تناسب به منظور حفظ رقابت پذیری نیاز خود را با واردات 
تامین می کردند. پس در این بخش نیز احتمالًا فرمول و نحوه قیمت گذاری 
محصولات پتروشیمی که در بورس کالا عرضه می شود، نیز دارای نواقصی هست 

که باید برطرف شود.
ولی با این وجود اگر شما به بورس کالا مراجعه کنید و آمارهای سال گذشته را به 
صورت تجمیعی نگاه کنید می بینید که تقریبا هر میزان پلی استر عرضه شده بود 
تا انتهای سال خریداری شده است و در مجموع یکسال همیشه تقاضا بیشتر از 
عرضه بوده است. البته در هفته هایی هم مقداری از عرضه نیز باقی مانده بود که 
دلایلش رو توضیح دادم و این میزان باقیمانده نیز در طی هفته های آتی خریداری 
شد و حتی در مقطعی نماینده دفتر صنایع پایین دستی پتروشیمی با مراجعه 
به انجمن صنایع نساجی ایران درخواست کرد که اضافه محصولات پتروشیمی 
تندگویان توسط واحدهای صنعت نساجی خریداری شود که به این درخواست نیز 

با نگاه حمایت از تولید داخل پاسخ مثبت داده شد و مقدار مذکور خریداری شد.

فارس: به نظر شما آیا افزایش کف عرضه پلی استر نساجی توسط پتروشیمی 
شهید تندگویان می تواند مشکل صنایع پایین دستی را حل کند؟ اگر بله چرا 

این اتفاق نمی افتد؟
کاظمی: پیشنهاد ما این است که وزارت نفت، شرکت ملی صنایع پتروشیمی و 
هلدینگ خلیج فارس به پتروشیمی شهید تندگویان کمک کنند تا اگر به دلایلی 
نظیر تامین مواد اولیه یا قطعات مصرفی و یدکی مورد نیاز نمی تواند با ظرفیت نامی 
تولید داشته باشد آن مسائل حل شود. چون پتروشیمی تندگویان تنها تولیدکننده 
پلی استر در کشور است و هرگونه نوسان در تولیدات این پتروشیمی در داخل 
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پایین دستی بشود. حالا شما  تغییرات شدیدی در صنایع  باعث  کشور می تواند 
ممکن است بگویید در پلی استر بطری امکان دلالی محصولات عرضه شده 
در بورس کالا وجود دارد و بنده می گویم باشد، در آن موضوع باید چاره دیگری 
اندیشید و راه حل دیگری پیدا کرد. ولی در خرید پلی استر نساجی که دلالی 
وجود ندارد، زیرا تمامی سهمیه های سامانه بهین یاب شرکت ها اصلاح شده اند 
و حداقل پتروشیمی تندگویان باید در عرضه پلی استر کم لطفی نکند و وزارت 
نفت و شرکت ملی صنایع پتروشیمی ایران هم باید مانع این دور باطل شود که 
پتروشیمی تندگویان علیرغم نیاز داخلی پلی استر را صادر کند و ارز آوری داشته 
باشد و از طرفی دیگر صنایع پایین دستی همین ارز را برای واردات پلی استر 

مورد نیازشان مصرف کنند.
البته به شما بگویم اینکه پتروشیمی شهید تندگویان می گوید ملزم به ارزآوری 
برای کشور است می تواند با نگاه بدبینانه بهانه ای باشد تا کف عرضه مواد اولیه 
موردنیاز صنایع نساجی را کاهش دهد و در نتیجه رقابت برای خرید این مواد 
اولیه ایجاد شود و قیمت تا 50 درصد افزایش یابد. در این صورت پتروشیمی 

تندگویان محصولات خود را با سود خیلی بیشتر از میزان قانونی فروخته است و 
سود قابل توجهی بدست آورده است که با توجه به حضور این شرکت در بورس 
از اسفند ماه سال گذشته و لزوم نمایش سودآوری برای سهامداران آن بسیار 
حائز اهمیت است و به نظرم این تعارض منافع مانع از افزایش کف عرضه پلی 

استر نساجی در بورس است.
اشتغال  این  اشتغالزایی است و  نیازهای اساسی مردم  از  در حال حاضر یکی 
اگر  ایجاد می شود.  نساجی  از جمله صنایع  پتروشیمی  پایین دستی  در صنایع 
در پتروشیمی تندگویان تقریباً هزار نفر اشتغال مستقیم داشته باشند، در زیر 
مجموعه آن در صنعت نساجی بیش از ششصد هزار نفر به صورت مستقیم 
مشغول به کار هستند و اگر این صنایع را تا حوزه دوخت و دوز به حساب آوریم 
این عدد به دو تا سه میلیون نفر شغل مستقیم هم می رسد. حالا ما این زنجیره 
بزرگ را دچار بحران اشتغال کنیم که می خواهیم ارز وارد کنیم؟ از طرفی همان 
ارز را و حتی بیشتر از آن را هم الان به واردات پلی استر تخصیص دادیم. واقعا 

ماجرای جالبی است.

مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی سازمان توسعه تجارت ایران گفت: اولین 
نمایشگاه مجازی اختصاصی صادرات کالای ساخت ایران به عراق از 13 تا 19 
بهمن سال جاری برگزار می شود. فرزاد پیلتن اظهار کرد: در چارچوب برنامه های 
این سازمان در سال جاری در زمینه توسعه صادرات به کشورهای همسایه از 

طریق برگزاری نمایشگاه های معرفی کالا و محصولات ایرانی با استفاده از 
ظرفیت های فضای مجازی، این نمایشگاه از 13 تا 19 بهمن ماه سال جاری 
توسط شرکت مجری خدمات نمایشگاهی پارس رستاک و تحت نظارت دفتر 

عربی آفریقایی برگزار خواهد شد.
وی افزود: این نمایشگاه مجازی دارای مجوز از سازمان توسعه تجارت ایران 
است و موضوع فعالیت آن لوازم و تجهیزات ساختمان، مواد شوینده و بهداشتی، 
دارو و تجهیزات پزشکی، مبلمان و دکوراسیون خانه و آشپزخانه، مواد غذایی و 
صنایع مرتبط، انواع ماشین آلات، پلاستیک و صنایع وابسته، تمام صنایع مورد 
نیاز عراق و توریسم سلامت بوده و مشارکت کنندگان در آن از تسهیلات حمایتی 

سازمان توسعه تجارت ایران برخوردار خواهند بود.
کرد:  تصریح  ایران  تجارت  توسعه  سازمان  آفریقایی  و  عربی  دفتر  مدیرکل 
این نمایشگاه به صورت دوبعدی برگزار و مشارکت کنندگان امکان بارگذاری 
اطلاعات شرکت خود، نمایش محصولات، پخش تیزر و بروشور را در سامانه 

آن خواهند داشت.

رحیم زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه ۱400:   براساس نظر اعضای 
کمیسیون تلفیق، نرخ تعرفه ورودی کالاها در سال آینده کاهش یافت، این 

تصمیم در راستای تعدیل قیمت کالاهای اساسی اخذ شده است.
دولت نرخ ارز حقوق ورودی گمرک را در لایحه بودجه سال آینده، 4200 تومان 

محاسبه کرده بود که دیروز طبق مصوبه کمیسیون این عدد تغییر و مبنای نرخ 
ارز نیمایی تعیین شد. هدف از این محاسبه و تغییر نرخ ارز حقوق ورودی گمرک 
توسط کمیسیون تلفیق بودجه 1400 جلوگیری از رانت، فساد و چند نرخی ارز 

در کشور بود.

تلاش برای افزایش صادرات کالای ساخت ایران به عراق

نرخ نیمایی جایگزین ارز 4200 خواهد شد


